

RetrokiT

Canon de 105mm Long Modèle 36 Schneider

During the early 1930s, the arrival in the German Army of the 105mm F.H. 18 pushes the French Artillery is finding a successor to its 105mm Mle.13. Schneider had already manufactured a very powerful 105mm gun during WWI and, updated during the late 1920s, was proposed to a number of foreign countries. In 1934, a newer variant, originally being developed for Rumania, is chosen by the French Army under the designation Canon de 105mm Long Mle.36 S, the rumanian variant being known as 105mm Long Mle.36 SR. Of the 300 ordered, only half will find their way to the army, as priority is given to anti-tank and anti-aircraft weapons, and eventually, a small number of SRs will be requisitioned to make up for the difference. Assuredly the best artillery piece available to the French in 1940, the 105 Long Mle.36 will be re-used by the Germans, then, following the Liberation, by the French Army until the mid-1950s. At least one battery will take part in the fighting around Dien-Bien-Phu in Indochina.

Au début des années 1930, l'apparition du 105mm F.H. 18 dans l'armée allemande pousse l'artillerie française à étudier la question du remplacement de ses vieux, et moins performants, canons de 105 Mle.13. Schneider avait déjà mis au point un canon grande puissance de 105mm lors de la Grande Guerre et celui-ci, modernisé fut proposé à l'exportation vers la fin des années 1920. En 1934, Schneider étudie une nouvelle version pour la Roumanie et c'est ce matériel qui est choisi pour rééquiper l'armée française sous la désignation Canon de 105mm Long Mle.36 S, la version roumaine étant désignée Mle.36 SR. Des 300 canons commandés, seuls la moitié sera livrée, car la priorité est donnée aux armes antichar et anti-aériennes, si bien qu'un petit nombre de SRs seront réquisitionnés. Certainement la meilleure pièce d'artillerie au sein de l'armée française en 1940, ce matériel sera réutilisé par les allemands, puis, après la Libération, par l'armée française jusqu'au milieu des années 1950. Au moins une batterie participera aux combats de Dien bien phû.